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صنف

انجمن عکاسان مطبوعاتی بیانیه داد

در چند روز گذشته چند نفر از روزنامه نگاران و عکاسان مطبوعاتی 
از زندان آزاد شده اند یا حکم های آنها صادر شده است.

یلدا معیری، عــکاس مطبوعاتی، پس از ۹۲ روز بازداشــت، آزاد 
شــد. این خبر را غلامرضا معیری، پدر ایشــان، اعلام کرد. آزادی این 
عکاس مطرح ایرانی با واکنش مثبت فعالان و عکاســان مطبوعاتی 

همراه بود.
همچنیــن مرضیه امیــری، خبرنگار اقتصادی، نیــز طی چند روز 

گذشته آزاد شده است.
ایــن روزنامه نگار حــوزه اقتصادی و کارگری بعد از گذشــت ۴۷ 
روز بازداشــت با قرار وثیقه از زندان آزاد شــد. مرضیه امیری ۹ آبان 

بازداشت شده بود. 
همچنین آریا جعفری، دیگر عکاســی است که این  رأی دادگاه به 
او ابلاغ شــده اســت . در حکم اولیه، به مجموع هفت سال حبس و 
۷۴ ضربه شــلاق از باب دادگاه کیفری و دو سال نیز ممنوع الخروجی 
محکوم شد که فعالان مطبوعاتی و عکاسی اظهار امیدواری کرده اند 

در صورت بررسی در دادگاه تجدید نظر تغییر کند.
بیانیه عکاسان مطبوعاتی

همچنیــن عکاســان مطبوعاتی درباره شــرایط کنونی عکاســان 
واکنش نشــان دادند و در بیانیه به تشریح وضعیت پرداختند. در این 
متن آمده است: «سال هاست که ما عکاسان مطبوعاتی تنها به جرم 
همراه داشــتن دوربین عکاســی یا ثبت وقایع که آن هم در راســتای 
انجام رسالت خطیر حرفه ای مان است، با اتهامات مختلفی از سوی 
افراد، نهادها و مســئولان مواجه بوده ایم. تنوع و تکثر این اتهامات و 
توهین ها گسترده است؛ از ضرب وشتم عکاسان در رویدادهای خبری 
گرفته تا دادگاهی شــدن و رفت و آمد در محاکم، آن هم به شــکایت 
افرادی که روزی با لبخند مقابل دوربین این صنف قرار گرفته و حتی 
کسب شــهرت کرده اند: از آشپز و ســلبریتی گرفته تا سیاست مدار و 
اقتصاددان. آیا لازم اســت یادآوری کنیم که این عکاسان همان هایی 
هســتند که لحظات باشــکوه پیروزی ها و جانبازی هــای هم وطنان 
عزیزمــان در جنگ و انقلاب را به تصویر کشــیده اند؟ آیا لازم اســت 
یادآوری کنیم که همین عکاســان مطبوعاتی به قوام تاریخ تصویری 
این مملکت کمک کرده اند؟ آیا لازم است از شهید سعید جان بزرگی، 
کاوه گلســتان، بهمن جلالی، عبدالحســین پرتوی و دیگر عکاســان 
مطبوعاتی این مرز وبوم نــام بیاوریم تا از حیثیت حرفه ای صنف مان 
دفــاع کنیم؟ آیا باید دوباره عکس هــای زلزله های بم و بوئین زهرا و 
کرمانشــاه را مقابل چشمان مسئولان قرار دهیم؟ آیا باید عکس های 
کوی دانشــگاه، آتش سوزی مســجد ارگ، حادثه تروریستی مجلس، 
ریزش معدن زغال سنگ، حادثه پلاســکو، سیل گلستان و خوزستان، 
ســقوط هواپیمای C۱۳۰ و... را نشان شــان دهیم تــا بلکه بتوانیم از 

اهمیت فعالیت حرفه ای مان صحبت کنیم؟
اما امروز چهار دهه پس از انقلاب، در کمال تأســف با مشکلاتی 
دســت و پنجه نرم می کنیم کــه اغلب آن را افرادی رقــم زده  اند که 
اتفاقــا از اهمیت حرفه عکاســی مطبوعاتی اطــلاع دارند؛ اما هنوز 
بر ما روشــن نیســت که چرا و به چه دلیل از شــفافیت و ثبت تاریخ 
گریزان اند. در جریان اتفاقات اخیر نیز برخی از همکاران ما از ســوی 
نهادهای مختلف بازداشت شدند. برخی از آنها در روزهای گذشته با 
قید وثیقه آزاد شده و در انتظار صدور حکم نهایی هستند و برخی از 

آنها همچنان در بند هستند.
 انجمن صنفی عکاسان مطبوعاتی ایران با پیگیری از خانواده ها، 
وکلا و در برخی موارد در گفت  وگو با خود عکاســان بازداشت شده از 
صدور احکامی مانند حبس تعزیری، ممنوع الکاری، ممنوع الخروجی 
و حتی حکم... شــلاق مطلع شده است که اگرچه امکان بازنگری در 
آن وجود دارد؛ اما حتی تصور صدور چنین احکامی برای کســانی که 
تنها وظیفه خود را به عنــوان عکاس مطبوعاتی انجام داده اند، قابل 
قبول نیســت. احکام سنگین صادرشــده، ضربه نهایی بر پیکر نحیف 
عکاســی مطبوعاتی ایران است و انجمن صنفی عکاسان مطبوعاتی 

به شدت آن را محکوم می کند.
ما عکاس مطبوعاتی هستیم و بار دیگر این گزاره صریح سال های 
اخیر را با صــدای بلند فریاد می زنیم که «عکاســی مطبوعاتی جرم 
نیســت» و اگر کسی ذره ای در این مسئله شک دارد، یک بار دیگر باید 

تاریخ تصویری ایران را با خود مرور کند».

سخنگوی هیئت مدیره خانه ســینما با ارائه خلاصه 
گزارش ســه ماهه هیئت مدیره خانه ســینما در راستای 
تعیین یک دســتورالعمل بلندمدت و برنامه مشــخص 
دوســاله از طــرف هیئت مدیــره ســخن گفت. رســول 
صدرعاملی در ابتدای ســخنانش تأکید کرد: «مهم ترین 
هدف و دیــدگاه هیئت مدیره توجه بــه اهمیت نقش و 
مسئولیت اجتماعی خانه ســینما در جامعه و همچنین 
افزایش توان مالی و اســتقلال خانه سینماســت». یکی 
از مهم تریــن مباحث مطرح شــده از ســوی ســخنگوی 
خانه ســینما درباره وضعیت هنرمندان است. سخنگوی 
هیئت مدیره خانه سینما درباره جدیدترین گزارش کمیته 
حقوقی و قضائی خانه ســینما درباره تعداد بازداشت ها 
و سرنوشــت حکم های اعدام توضیح داد: «تا آنجا که ما 
مطلع هستیم فعلا تعداد بازداشت شدگان از صنوف خانه 
سینما در التهابات جاری از آغاز تاکنون ۶۲ نفر بوده است 
که خوشــبختانه تا این لحظه به ۱۳ نفر در تمام استان ها 
کاهش یافته است و امیدواریم تا چند روز آینده این تعداد 
به صفر برســد و درباره پیگیری پرونده حســین محمدی 
(بازیگر) در هفته گذشــته دو جلسه کارشناسی در خانه 
سینما برگزار شــد، جلســه اول با حضور وکیل انتخابی 
این بازیگر برگزار شــد و وضعیت پرونده اش بررسی شد. 
مهم تریــن نکته وجود وکیل تســخیری و عــدم رضایت 
قاضی پرونده به وکالت وکیل انتخابی بود و درباره شرایط 
حصول به این مقصود بحث و تبادل صورت گرفت. جلسه 
دوم با حضور کارگروه های پیگیری حقوقی خانه های تئاتر 
و سینما و اعضای انجمن بازیگران خانه سینما انجام شد 
و نحوه حمایت و شــیوه های پیگیــری موضوع از جهات 
مختلف (نامه نگاری خانه های تئاتر و ســینما به مقامات 
مختلف و ملاقات و نامه نــگاری برخی چهره های مورد 
وثوق دو خانه تئاتر و ســینما با مقامات قضائی و حصول 
رضایت از خانواده مقتــول و...) مورد بحث و تبادل نظر 
قرار گرفت. مهم ترین بحث، تصمیم گیری درباره حمایت 

فــردی از نام برده و همه بازداشت شــدگان بود». او تأکید 
کرد: «در نهایت مقرر شــد که اولویت اصلی، تلاش برای 
پذیرش وکالت وکیل انتخابی خانواده باشــد که بتوان با 
اِشراف بیشتر بر جزئیات پرونده کارها پیگیری شود، ضمنا 
با پیشــنهاد کارگروه خانه تئاتر و حساســیت موضوع، در 
اســرع وقت، رضایت خانواده حسین محمدی برای ورود 
و حمایت خانه های تئاتر و ســینما و اهالی فرهنگ و هنر 
اخذ شد. جلســه دیگری در روز شــنبه ۲۶ آذر با حضور 
نمایندگان کارگروه ها با وکیل پرونده و خانواده این بازیگر 
برگزار شد که نامه رضایت خانواده از ورود اهالی هنر به 
موضوع مورد بحث با امضای پدر این بازیگر دریافت شد، 
نکته مثبت این جلسه خبر پذیرش وکیل انتخابی خانواده 
بود که امیدواری بســیاری ایجاد کرد و در نهایت هرگونه 
اقدام آتــی به تصمیم وکیل انتخابــی و پس از مطالعه 
پرونده از ســوی ایشان موکول شــد». رسول صدرعاملی 
یادآوری کرد: «حــوادث اجتماعی و دردناک اخیر بخش 
فراوانی از فعالیت هیئت مدیره را تحت الشعاع خود قرار 

داده است».
 او با اشــاره به جلسات مختلف با نهادهای مختلف 
امنیتی، قضائی و فرهنگی که از طرف رئیس هیئت مدیره 
انجام شده است، درباره جلســه ای که به تازگی در ستاد 
حل اختلاف قوه قضائیه داشــته اند، توضیح داد: «جلسه 
امیدوارکننده ای داشــته ایم که امیدواریم هرچه زودتر به 
آزادی همکاران مــان و لغو حکم اعدام ها منجر شــود و 
همچنین همکاری و پیگیری ســازمان سینمایی را نیز در 
ایــن زمینه نباید نادیده گرفــت». صدرعاملی در عین حال 
گفت: «در همه جلسات رسیدگی به مسائل بازداشتی ها 
و اعدامی هــا، اعضــای هیئت مدیره، همه مــردم به ویژه 
دانشــجویان را که این روزها درگیر شدند، عضوی از خانه 
دانســت که در این ســال ها، تماشــاگران ما بودند و از ما 
حمایت کردند؛ بنابراین مشکل آنها، مشکل ما هم هست 
و مسائل را خیلی صنفی نگاه نکردیم و پیگیری جامع تری 

داشــتیم». ســخنگوی هیئت مدیره خانه سینما در پاسخ 
به اینکه «با وجود تشــکیل کمیته حقوقی و قضائی چرا 
همچنان بازداشت سینماگران ادامه دارد؟» گفت: «خانه 
ســینما همچنان مخالفت خود را با ابراز خشــونت های 
آشکار در جامعه بیان می کند و معتقد است که خشونت 
در هر شــکل هیچ گاه به نفع مردم و حاکمیت نیســت. 
همچنیــن برخوردهــای اخیر و بازداشــت های پی در پی 
همکاران ما، اوضاع را بهبود نمی بخشــد. حاکمیت باید 
تحمل خود را بالا ببرد و به نقد و نظرها گوش بدهد». او 
تأکید کرد: «ما همچنان از بازداشت اعضای خود نگرانیم 
و آن را به مصلحت حاکمیت نمی دانیم. بازداشــت های 
گاه و بی گاه و غیرمعمول برخی از همکاران و به خصوص 
خانم ترانــه علیدوســتی غیرعادلانه اســت. هنرمندان 
براســاس نقش و مسئولیت اجتماعی خود وظیفه دارند 
که درباره مسائل روز حرف بزنند و بهتر است این نظرات 
منتقدانــه به جای برخــورد قضائی شــنیده و درباره آن 
فکر شــود. بسیاری از مسائل و مشکلات امروز در جامعه 
را هنرمنــدان بســیار زودتر احســاس کــرده و درباره آن 
اعلام نظر کرده بودند. خانه ســینما الزاما با همه اظهار 
نظرهای منتشر شده از طرف اعضای خود موافق نیست و 
اظهارنظرهای شخصی نباید باعث مخدوش شدن حقوق 
مادی و معنوی دیگر اعضای خانه ســینما شود». رسول 
صدرعاملی در پاســخ به این ســؤال که به تازگی ریاست 
ســازمان ســینمایی وضعیت بی کاری اهالی سینما را به 
اوضــاع ناآرام اخیر مربوط دانســته، وضعیت ســینما را 
چگونه می بیند؟ پاسخ داد: مشکل بیکاری اعضای خانه 
ســینما از سال قبل شروع شــده و ربطی به ناآرامی های 
اخیر ندارد و از سوی سینماگران در ابتدای امسال گوشزد 
شــده بود. توقف تولید در ابتدای ســال و سخت گیری در 
مجوزها باعث شــد که ســینماگران کار نکنند. مشــکل 
کاهش تماشاگر از سال قبل آغاز شده است و شاید عوامل 

آن را باید در روش های مدیریت هم جست وجو کرد.

خانه سینما ۱۳ بازداشتی دارد

فوتبال و پزشکی

جام جهانی فوتبال چند روز قبل به پایان رسید . جامی که برای جامعه پزشکی ایران هم حواشی 
به خصوصی داشت. از اعلام اعزام چشم پزشک (!) به قطر برای کمک به برگزاری جام جهانی گرفته 
تا حضور یک پزشک خانم ایرانی در کنار زمین چمن ورزشگاه ها که نمی دانستیم چطور انتخاب شده 
و آنجا چه می کند و چرا فرد دیگری در این ســال ها جایگاه فوتبالی این همکار گران قدر را نتوانســته 
تهدید کند. برای ســؤال اول خودمان را قانع کردیم که احتمالا قطر در حین برگزاری رقابت ها طرح 
پایش بینایی و غربالگری تنبلی چشم دارد که به علت وسعت طرح مجبور شده از ایران چشم پزشک 
ببرد. شاید مثلا در همین طرح یک چشم پزشک نابغه ایران باز هم افتخارآفرینی کند و کم بینایی مسی 
یا تنبلی چشم نیمار را تشخیص دهد. البته این اعزام با تخصص مسئولان و اعضای خانواده و دوستان 
آنها هم در ارتباط است؛ مثلا اگر سیستم بهداشت به جای چشم پزشکان در دست متخصصان زنان یا 
ارولوژی بود، الان خبر از حضور تیم متخصصان زنان یا ارولوژی در جام جهانی بود. برای سؤال دوم 
هم این گونه خود را قانع کردیم که یحتمل همکار پزشک مان، پزشک معتمد فیفا است و وقتی فیفا 
به کسی اعتماد می کند، دیگر سخت از او روی برمی گرداند. در حین جام جهانی هم بزرگ ترین اتفاق 
پزشکی، شکستگی بینی دروازه بان تیم ملی خودمان بود. شاید در نگاه سرسری یک بینی  شکست و 
۱۰، ۱۲ دقیقه ای طول کشید تا برای تعویض صاحب بینی تصمیم گیری شود؛ ولی در یک نگاه نقادانه 
دســتپاچگی و ضعف در تصمیم گیری و نقص در امکانات و اقدامات درمانی تیم پزشــکی مشهود 
بود. جایی که پانســمان بینی برای کنترل خون ریزی به شــکل عجیبی طول کشــید و تیم پزشکی در 
عجیب ترین اتفاق پزشکی تاریخ جام جهانی، بازیکن مصدومی با ضربه شدید به صورت و شاید مغز 
همراه با خون ریزی فعال از حفره بینی را باز هم به زمین فرستادند و آن قدر تماشا کردند تا دروازه بان 
خودش گیج شد و افتاد. نگاهی مصلحت اندیشانه، خالی از شجاعت و علم و مبتنی بر اینکه بقیه چه 
می گویند، دقیقا همان چیزی که در داخل ایران در بعضی مجامع و مراکز پزشکی کشور جاری است. 
به عبارت دیگر آنچه در رســیدگی به مصدومیت دروازه بان تیم در مدت یک ربع دیدید، مینیاتوری از 
پزشکی در بیشــتر شهرهای ایران است. با تغییرات عجیب در مدل پذیرش و آموزش پزشکی کشور، 
این مشــکل بزرگ تر می شود و اگر حرمت رشــته پزشکی را نگه نداریم و آن را به هر سهمیه و رانتی 
ارزان بفروشیم، روزی خواهد رسید که که دورمان پر می شود از پزشکانی که از سایه مریض می ترسند 

و مریضانی که از وحشت پزشک خواب شان نمی برد.

نقد هفته

ترکیه نزدیک ترین مقصد ایرانی ها
تجارت فردا: بر اســاس آمارهای سالنامه مهاجرتی ایران در سال ۱۴۰۱، 
ایرانیان در سه سال اخیر از دو کشور کانادا و بریتانیا، بیش از دو هزار ویزای 

استارت آپ، کارآفرینی، سرمایه گذاری یا خوداشتغالی دریافت کرده اند.
بهــرام صلواتی، مدیــر رصدخانه مهاجرت ایران در نشســت رونمایی 
اختصاصی ســالنامه مهاجرتی ایران آمارهایی از مهاجرت ایرانیان در چند 

سال گذشته ارائه داد.
صلواتی در این نشست تأکید کرد: به طور کلی برای ایرانیان در ۱۲ سال 
اخیر ســالانه به طور متوســط حدود ۱۲ هزار ویزا یا اجاره اقامت موقت و 
دائم کاری در مقاصد آمریکا، کانادا، اســترالیا، بریتانیا و اتحادیه اروپا صادر 

شده است.
براساس آمارهای ســالنامه مهاجرتی ایران در سال ۱۴۰۱، در سال های 
۲۰۱۰ تا ۲۰۲۱ به طور متوســط ســالانه حدود ۸۶ هزار ویزا یا اجازه اقامت 
غیرتوریستی برای ایرانیان در اروپا، آمریکای شمالی و استرالیا، ترکیه و سایر 

کشورهای OECD صادر شده است.
ترکیه، مقصد اصلی سرمایه گذاری ایران

بدون احتساب کشــور ترکیه جریان مهاجران ایرانی به مقاصد نام برده 
ســالانه حدود ۶۵ هزار نفر بوده و از ۴۶ هزار نفر در ســال ۲۰۱۰ تا ۷۰ هزار 

نفر در سال ۲۰۱۷ در نوسان بوده است.
در ســال ۲۰۲۰ رتبــه مهاجرفرســتی و مهاجرپذیری ایرانیــان در میان 
کشــورهای دنیا بــه ترتیب ۵۴ و ۲۳ بوده اســت. در حالی کــه رتبه ایران 
در پذیــرش و ارســال مهاجر بــه جهان در چــارک اول قــرار دارد و رتبه 

دانشجوپذیری و دانشجوفرستی کشور نیز تقریبا برابر است.
از سال ۲۰۱۸ ترکیه به یکی از مقاصد اصلی ایرانیان برای سرمایه گذاری 
تبدیل شــده اســت؛ به طوری که خانه های خریداری شــده و شــرکت های 
ثبت شــده از طرف ایرانیان در این کشــور افزایش چشمگیری یافته است. 
ایرانیــان در خرید خانــه در ترکیه در ســال های ۲۰۲۰ و ۲۰۲۱ رتبه اول را 
داشــته اند. بخش اجتماعی-اقتصادی ســازمان ملــل به عنوان مرجعی  
که داده های تجمیع شــده ورودی و خروجی مهاجران کشــورها را منتشر 
می کنــد، در آخرین به روزرســانی خود که مربوط به ســال ۲۰۲۰ اســت، 
جمعیت ایرانیان مهاجر را حــدود یک میلیون و ۳۲۵ هزار نفر و مهاجران 

ورودی به ایران را دو میلیون و ۷۹۷ هزار نفر تخمین زده است.

آمارخوانى

سریال تاج و تخت - فصل اول - ۲۰۱۵
ند استارک ( شان بین ) : بعضی از زخم های قدیمی هیچ وقت به صورت واقعی درمان نمی شن

 و با کوچک ترین حرفی دوباره خون ازشون می ریزه.

دیـالـوگ روز

یـــــاد

به یاد دکتر ایرج اعتصام
زود آشنای دیریافته

دکتر ایرج اعتصام اســتاد فرهیخته ای که روز ۲۸ آذر از میان ما رفت، اســتاد ســه نسل از 
معماران و شهرســازان ایران بود. او با تجربه ای غنی و گســترده از تحصیل، تدریس و فعالیت 
حرفه ای در عرصه معماری و شهرســازی شــناخت و درکی عمیق از تاریخ و تحولات شهر و 

معماری در ایران و جهان داشت.
اعتصام تا سال های پایانی عمر به تدریس و تحقیق مشغول بود و با بیان گویا و ذهن پویایی 
که داشــت، همواره چشم اندازهای وسیعی به سوی شهرســازی و معماری دنیای معاصر در 

برابر دانشجویان می گشود.
دکتر ایرج اعتصام دانش آموخته رشــته معماری در سال ۱۳۳۹ از دانشگاه فلورانس ایتالیا 
و کارشــناس ارشد طرح ریزی منطقه ای سازمان ملل بود. با مجامع علمی و دانشگاهی جهان 
ارتباطی مستمر داشت و بارها به عنوان استاد مدعو در دانشگاه های معتبر ایران و جهان تدریس 
کرده بود. از او طرح های معماری و  شهرســازی و آثار مکتوبی در قالب تألیف یا ترجمه بر جا 
مانده که از آن جمله می توان به پژوهشــی ارزشــمند در زمینه بناهای عمومی معاصر اشاره 
کرد که در قالب مجموعه دو جلدی «معماری معاصر ایران؛ ۷۵ سال تجربه بناهای عمومی» 
منتشر شده اســت. این مجموعه دو جلدی اثر پژوهشی پراهمیتی است که از سوی گروهی از 
پژوهشگران و به سرپرستی دکتر اعتصام و به سفارش وزارت مسکن و شهرسازی تهیه و تدوین 

شده است.
دکتــر ایرج اعتصــام برای من زود آشــنایی 
دیریافته بود. تا پیش از سال ۹۵ با ایشان تنها از 
طریق آثارشان آشنایی داشتم. در سال های اخیر 
وقتی دانشگاه ها فرصت را غنیمت شمردند و از 
این اســتاد ارجمند که در دوران بازنشستگی به 
ســر می برد، دعوت به تدریس و حضور مستمر 
در دانشگاه کردند، برای افرادی از نسل جدیدتر 
دانشــجویان معمــاری و شهرســازی فرصت 
آموختن از این اســتاد فرهیخته فراهم شــد. به 
معنای دقیق کلمه دکتر ایرج اعتصام استاد سه 
نسل از معماران و شهرســازان ایران بود. امروز 

که در ســوگ ایشــان این سطور را می نویســم، این نکته اندکی التیام بخش است که در مقطع 
دکترای معماری دانشجوی ایشان شدم، اینکه در آن سال ها با چه اشتیاقی در کلاس های درس 
ایشــان شــرکت می کردم و در نهایت ایشان با بزرگواری راهنمایی رســاله دکتری ام را برعهده 
گرفتند و در واقع این امکان را یافتم که رساله دکتری معماری ام را با راهنمایی ایشان بگذرانم. 
توفیق این آشــنایی با ایشــان هر چند دیر حاصل شــد؛ اما برای من پربار و پرحاصل بود و شاید 
برای استاد فرهیخته ای مانند دکتر ایرج اعتصام زحمتی بیش نبود. او زود آشنایی دیر یافته بود.

فراتر از یک آیین...
رضــا کیانی: حقیقت و چرایی «یلدا»، مثال میراثی ســترگ و معنــوی و روح حاکم بر این آیین 
را نمی توان در جریان بازشناســی زیســت فرهنگی و هویتی و اثربخشی آنها در جریان زندگی 
امروز و فردا نادیده گرفت. موســم یلدا بهانه خوبی است برای گذر از نگرش «موزه ای»، صرفا 
ســتایش برانگیز و یکسویه به آیین ها و رفتن به ســمت نگرش کاربردی در این وادی. به دیگر 
سخن، شناخت ارزش ها و آموزه ها از دل آیین ها و کارآمدی آنها در جریان زندگی، که بی تردید 
در این مسیر «فلســفه» آیین ها متجلی می شود. اما در عین حال چنین مناسبت هایی می تواند 
اذهان کنشــگر و دغدغه مند حوزه حفظ گنجینه های گران سنگ ملی را به سمت مستندسازی 

پیرامون میراث غیرملموس (میراث معنوی) بیش از پیش معطوف کند.
انســان روزگار امــروز با وجود تجهیــز به دانــش و تکنولوژی همچنــان از قصه پرغصه 
ســطحی نگری ها، «تنهاشدن ها» و دل زدگی از ترســیم آینده، در امان نیست! رجعت به برخی 
کهن الگوهای کمال بخش، نقطه امید و قابل اعتنایی است برای گریز از انفعال و فاصله ویرانگر 

روحی، عاطفی و... .
«یلدا» را جشن میلاد خورشید می دانیم، ظهور نور با بارقه ایمان و امید و پایان بخشیدن به 
تاریکی... تجلی زیبا و روایتی شــورانگیز از میل به زایش و زندگی... بی دلیل نیست که سرخی 
انار مثال جلوه ای از زیســتن در این ضیافت چشــم نواز و حس حرکــت خونی تازه بر رگ های 
تفتیده را تداعی می کند آن هم در آستانه ورود به شب های خیال انگیز و طولانی زمستانی؛ بستر 
و ظرفیتی شــگفت انگیز برای در کنار هم بــودن، داد و دهش تجربه با زبان خلاق و گفتار گرم 

قصه ها و روایت ها و... .
شــاید می توان مدعی بود که «یلدا» همچون «نوروز»، فراتر از آیین در قامت یک «فرهنگ» 

است؛ سرشار از خیر و زیبایی... .
حال این ما و این میراث گذشــتگان ... کالبــد روزگار و زندگی ما روح «یلدایی» را می طلبد! 
هرچند مناســبات برپاداشت وزین ســفره یلدا، در همه جا فراهم نباشد... موسم یلدا می تواند 
نقطه عطفی باشد برای خوانش دیگری از گذران سالیان عمر و فال نیکو زدن و خود را در آیینه 
«ابدیت» یافتن... چه نیکوست که جان و روح یلدایی را تنها در واپسین نفس های آذرماه متوقف 

کنیم که در ثانیه ثانیه عمر آن را در متن مناسبات زندگی با تأمل و تعمق بازیابیم... .
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 دکترای معماری
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